
A N C H E T A N O A S T R A 

• 

Ancheta inifiată de revista noastrà (vezi numerele 6, 7, 8) printre 
spcclatorii bucureşteni a suscitât un ecou favorabil. Redacţia a pritnit nenu-
nuïrate râspunsuri din celé mai intercsante, atît în privinţa dramaturgiei, 
cît şi a spectacolului. Din pâcate, nu le putem face loc tuturor si nici pe 
celé re[inute nu le putem publica intégral. (Ne-ar fi trebuit un întreg numâr 
de revistă, rezervat exclusiv în acest scop !) Ne mărginim, de aceea, sa 
publicăm — în ordinea întrebărilor — pasajele celé mai relevante din cîteva 
scrisori ce ne-au parvenit, considerînd că ele oglindesc, într-o oarecare mă-
sură, opinia publicului bucurestean. 

1. — Dintre autorii noştri dramatici contemporani, care sînt aceia ce răspund în 
cea mai mare măsură gustului şi cerinţelor dv. si prin ce ? 

„După părerea noastră, greşeala unora dintre autorii dramatici contemporani con-
stă în faptul că personajele lor sînt adesea ipostaze abstracte aie ideii binelui sau 
răului... 

...Tendinţe de luptă, uneori încununate de succès, împotriva schematismului, în-
tîlnim chiar în primii ani dupa eliberare la scriitori ca : Mihail Davidoglu, Maria Banuş, 
Aurel Baranga şi alţii. însă, după părerea noastră, scriitorul care a reuşit să rupă defi-
nitiv eu această racilă, marcînd o etapă nouă în dezvoltarea dramaturgiei noastre origi
nale, este Horia Lovinescu. Mai puţin în Lumina de la Ulmi, unde se mai remarcă o 
doză de şablonizare şi — inevitabil — de zugrăvire superficială a unor personaje, şi mai 
aies în Citadela sţărîmată, Lovinescu face eu succès primii paşi de care aminteam 
mai sus." 

(Leonida Teodorescu şi Iuliu Colin, profesori) 

,,Pe primul plan stă Horia Lovinescu. Desigur multe sînt componentele care dé
termina calitatea, valoarea unei lucrări literare, totuşi, aş putea ;să desprind în opéra 
lui Lovinescu două trăsături caracteristice : a) veridicitatea personajelor şi împrejurărilor 
în care se desfăşoară acţiunea ; b) multilateralitatea şi profunzimea intelectuală." 

(Lidia Rădulescu, funcţionară C.F.R.) 

„Adeziunea mea totală a întrunit-o piesa Matei Millo, a lui M. Ştefănescu. Acest 
emoţionant document al naşterii teatrului romînesc are tôt parfumul acelei epoci de 
framîntări şi de căutări... 

...Aş spune că Mircea Ştefănescu detine primatul adeziunii mêle, urmat de Mihail 
Davidoglu." 

(M. Cristescu, arhitect) 
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,,M-a interesat dragostea privită sub toate aspectele ei, bune şi rele, figura fetei 
şi a femeii văzută de dramaturgii noştri contemporani în cadrul multiplelor tablouri de 
viaţă. în sensul acesta, am îndrăgit piesa Trei generaţii de Lucia Demetrius, al cărei 
subiect m-a făcut să ma gîndesc mult timp la felul cum e viata, cum a fost şi cum tre-
buie să fie." 

(Mioara Nadler, stenodactilografă) 

„Horia Lovinescu s-a afirmat mai aies în ultimele doua piese aie sale ca un dra-
maturg original, talentat, inteligent, eu o surprinzătoare capacitate de pătrundere a sufle-
tului omenesc, de mînuire a replicii, de tratare a fiecărui personaj în parte. Tocmai 
pentru aceasta îl prefer pe Horia Lovinescu atîtor autori dramatici, la fel de talentaţi, 
întrucît fiind o adeptă a „dramei de idei", le prefer pe acestea dramelor de acţiune, 
invenţiilor dramatice de tôt felul. Plecînd de la spectacolele lui Horia Lovinescu, te simţi 
emoţionat, profund răscolit, nu eşti tentât să povesteşti piesa, dar te gîndeşti la eroii ei, 
te gîndeşti mult şi vorbeşti eu tine însuţi despre aceşti eroi." 

(Doina Dumbravă, éleva) 

2. — Ce spectacole eu piese romîneşti contemporane v-au plăcut îndeosebi şi dato-
rită căror fapte (régie, interprefi, décor) ? 

> 

„Socotesc că Matei Millo este unul din spectacolele celé mai interesante, mai aies 
datorită interpretării ireproşabile a lui Marcel Anghelescu. O impresie bună mi-a lăsat 
şi Mielul turbot." 

(Al. Ogrinjeann, muncitor linotipist) 
* 

» ,,în primul rînd, Citadela sfărîmată la Teatrul National din Bucureşti, datorită 
împletirii armonioase a celor trei factori majori ai spectacolului : régie, interpretare şi 
décor. Ne-a plăciţt mult şi Ziariştii, de asemenea în interpretarea Naţionalului, mai puţin 
datorită unităţii dintre cei trei factori (avem rezerve eu privire la décor, la scena finală 
şi la unii interpreţi de roluri episodice), cît mai aies datorita interpretărilor excepţio-
nale aie lui Radu Beligan şi Marcel Anghelescu." 

(Leonida Teodorescu şi hrfiii Cohn) 

,,Mi-au plăcut îndeosebi spectacolele Citadela sfărîmată şi Trei genera(ii. în cadrul 
celui dintîi, întreg colectivul a iucat bine, chiar foarte bine, dar Ion Finteşteanu şi Emil 
Botta au creaţii pe care nu le uiţi toată viaţa. Decorul şi regia au fost la înălţime." 

(Lidia Radulescù) 

„Citadela sfărîmată e prima piesă, cred, care a făcut loc entuziasmului total al 
spectatorilor. M-a emoţionat profund şi Matei Millo, precum şi Ion Vodâ cel Cumplit 
pentru stilul eroic şi prin caracterul puternic al celor doi protagonişti Gheorghe Calbo-
reanu şi George Vraca." 

(Elena Ivan, studentă) 

„Citadela sfărimată — atît prin interpretare, cît şi décor şi régie ; Lumina de la 
Ulmi — prin interpretare ; Nota zéro la purtare, care s-a bucurat de un joc actorice.se  
foarte bun (mi-au plăcut Iurie Darie, Arcadie Donos şi N. Tomazoglu), cît şi de o régie 
corespunzătoare." 

(loana Şerban, secretar de redactie la Editura Ştiinţifica) 

,,...în spécial Citadela sfărîmată cred că a fost un spectacol inteligent servit de 
toţi factorii care transforma un text în montare scenică. Decorul, deşi sînt arhitect şi-mi 
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place să-1 consider dintr-un punct de vedere constructivist, cred că nu trebuie privit ca 
un lucru în sine (caz frecvent la Opéra), ci ca un fundal menit sa reliefeze ideile tex-
tului şi jocul actoricesc." 

(M. Cristescu) 

» 

3. — Care sînt elementele de viaţă din piesele romineşti contemporane ce v-au 
interesat mai midt şi ce alte elemente a(i dori să le vedeţi oglindite pe scenă ? 

„Aş dori să văd prezentate frămîntările sufleteşti aie tuturor acelora care au privit 
construirea socialismului cu rezerve, dar care, sub imperiul faptelor şi al experienţelor 
personale, părăsesc asemenea poziţii. Aş vrea parcă să văd inversât punctul de plecare : 
nu drame schematice, exterioare, ci conflicte veridice de viaţă, pasiuni puternice şi 
ciocniri între caractère, din care să se desprindă substratul social politic fără ostentaţie 
şi tezism vulgar. Aş mai vrea ca tema sportivă să depăşească stadiul comediei de estradă 
şi să-şi afle locul într-o lucrare mai serioasă, care să reziste pe scena oricărui teatru." 

(M. Cristescu) 

„Este, după mine, un subiect prea puţin atins de dramaturgia noastră contempo-
rană : alianţa dintre muncitori şi ţăranii muncitori şi, în gênerai, relaţiile de într-ajuto-
rare oraş—sat. Aş ţine mult să văd o piesă cu asemenea subiect, cu condiţia ca proble
mele să nu fie rezolvate lozincard, ci într-un fel plastic, cu multă putere generalizatoare. 

Totodată mi-aş îngădui să îndemn pe scriitori să continuie séria de evocări aie ma-
rilor personalităţi aie istoriei noastre, série atît de fericit începută cu Bâlcescu şi Matei 
Millo. Personal, aş ţine mult la un Haşdeu, slăbiciunea mea. 

(Al. Ogrinjcanu) 

„...Dacă mă gîndesc la ce anume ar fi necesar sa se mai oprească dramaturgii nos-
tri, aş menţiona că lipsesc spectacolele pentru tineret, mai précis, celé privind perioada 
de adolescenţă, a tineretului în formare, perioadă în care sufletele pline cer revărsarea, 
le trebuie acţiuni de curaj, idei mari, sentimente generoase, atît în cadrul social cît şi 
cel familial ; ele le vor mobiliza entuziasmul, le vor dirija paşii în noua societate, 
în viaţă." 

(Lidia Râdulescu) 

„Aş vrea ca viaţa studentească sa fie viu prezentată în culori puternice şi cu toate 
amănuntele semnificative şi pline de farmec, aşa cum este în realitate, precum şi cu 
toate frămîntările şi căutările unor tineri în formare, în felul piesei lntr-un cens bun." 

(Elena Ivan) 

„Vorbind drept, ne-a interesat în mod deosebit viaţa intima a personajelor, întru-
cît aceasta reflectă în fond esenta frămîntărilor sociale aie epocii respective. Din această 
cauză, ne-au plăcut în mod deosebit problemele ridicate în Zborul de noapte de 
N. Tăutu şi Reţeta fericirii de A. Baranga, dar nu în aceeaşi măsură şi rezolvarea lor... 
în spécial am dori să vedem toate acestea într-o comédie." 

(Leonida Teodorescu şi Iuliu Cohn) 

„Aş dori să văd orice temă din viaţa de familie, şi problème aie educării tine
retului." 

(Alfred Hilsenrad, şef de serviciu la I.R.R.C.S.) 

„Mă interesează îndeosebi problemele legate de alegerea carierei unei fête şi, 
mai aies, alegerea unui tovarăş cu care să-ţi imparti toate bucuriile şi necazurile tine-
reţii... Aş dori să scrie cineva o piesă care să se petreacă pe o întindere scurtă de timp, 
vacanţa după examenul de maturitate, perioadă de importanţă capitală în viaţa tinerilor 
care trebuie să-şi aleagă o cariera în viaţă, un drum sănătos spre muncă şi fericire." 

(Mioara Nadler) 
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4. — în şirul de personaje aie pieselor noastre contemporane, unul v-a fost desigur 
mai drag ; care e acest personaj ? 

„Aş putea afirma, într-un înţeles care nu reprezintă absolutul, că un personaj 
drag a cărui viată emană sentimente şi idei frumoase, exprimate eu naturaleţe în împre-
jurări veridice, este Ruxandra din Trei generaţii." 

(Lidia Ràdulescu) 

„Ion Vodă în interpretarea maestrului Calboreanu şi Matei Millo în interpretarea 
lui Marcel Anghelescu." 

(Elena Ivan) 

„Eroul care mi-a rămas perfect întipărit în minte, dar nu numai în minte, ci şi 
în suflet, pe care 1-am îndrăgit din primul moment, pe care 1-am înteles. 1-am simţit 
mai aproape şi 1-am admirât mai mult, este personajul lui Mirodan : Cerchez." 

(Doina Dumbravă) 

„Mi-a plăcut figura medicului de tara din piesa Oameni de azi a Luciei Demetrius." 
(Alfred Hilsenrad) 

„Marna, Irina, Petru şi Dan din Citadela sfărîmată, pentru că sînt personaje dragi 
publicului." 

(Ioana Şcrban) 

„Cel mai drag personaj din toatà dramaturgia noastră contemporană îmi este 
Ruxandra din Trei generaţii. La aceasta a contribuit mult si măiestria actoricească a 
interpretei Clody Bertola, care a ştiut să mă facă s-o înţeleg aşa cum trebuie pe 
Ruxandra." 

(Mioara Nadler) 

„Unul din personajele celé mai simpatice mi se pare Petru din Citadela sfărîmată, 
fiindcă în mare măsură frămîntările lui corespund frămîntărilor generaţiei noastre. Pe 
lîngă acesta, îmi sînt* dragi şi Matei Millo şi Pascaly din Matei Millo, precum şi Petru 
şi Pavel Arjoca, Aron şi Pista din Cetatea de foc." 

(M. Cristescu) 

5. în ce măsură cronicile dramatice vă invita să vedefi un spectacol şi în ce 
măsură ele contribuie la lămurirea dv. ? 

„Cronicile dramatice mă lămuresc de multe ori asupra continutului pieselor, dar 
rareori mă invita la vizionarea unui spectacol. De obicei, explicatiile detaliate diluează 
interesul pentru subiect, iar amănuntele asupra spectacolului nu sînt expuse de o maniera 
care să trezească interesul. De aceea, prefer să citesc cronicile după ce văd spectacolul, 
spre a nu avea idei preconcepute şi vérifie după aceea exactitatea unor impresii, prir» 
cronică. Mă surprinde ades, de la un cronicar la altul, neconcordanţa unor aprecieri, 
după cum mă surprinde repetarea unor lucruri de mult ştiute. Cred că ar trebui sa se 
ţină seama de cronicile apărute anterior şi să se aducă în discutie lucruri noi, iar accen-
tul să se pună pe amănuntele semnificative de régie, interpretare actoricească şi sce-
nografie." 

(M. Cristescu) 

„Prin natura muncii mêle, am prilejul să fiu printre cei dintîi care citesc unele cro-
nici dramatice, întrucît... le culeg la linotip. Pot spune că ele mă interesează mult şi că 
găsesc mai totdeauna în ele pasaje care să mă indemne la vizionarea spectacolelor. îmi plac, 
îndeosebi, cronicile din care reies clar tema şi problemele piesei. De asemenea, îmi place 
cînd găsesc amănunte şi caracteristici în legătură eu jocul actorilor şi eu decorul. Dar 
mai aies îmi plac coneizia cronicilor şi aprecierile précise." 

(Al. Ogrinjeanu) 
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• 
..Sînt cazuri în care cronicile dramatice ne ajută sa pàtrundem mai uşor unele 

problème aie piesei şi simţim o deosebită mulţumire cînd părerile noastre corespund eu 
aie unor critici competenţi. Nu sîntem de acord însă ca în unele ziare, de pildă în 
,,Scînteia tineretului", să apară nume de cronicari specializaţi, sub titlul evaziv de „Note 
de spectator/ Credem că revista „Teatrul" ar putea include în coloanele sale o rubrică 
permanentă, intitulată „Păreri aie spectatorilor", în care să se publiée opiniile publi-
cului larg asupra pieselor din repertoriu. în sfîrşit, credem că ar fi bine să se reia 
metoda spectacolelor urmate de discuţii, care ar fi de folos atît publicului cît şi came-
nilor de teatru." 

(Leonida Teodorescu şi Iuîiii Cohn) 

„Cronicile dramatice mă interesează în măsura în care ele aduc o minuţioasă ana-
liză a personajelor. Nu e nevoie să se povestească acţiurea, ci e suficient să se enunţe 

• tema şi termenii în care aceasta se consuma. Cronicile dramatice mă invita să văd un 
spectacol şi atunci cînd, chiar sumare fiind, se contrazic. Contradictfa îmi stîrneşte curio-
zitatea intelectuală, merg la faţa locului pentru a mă convinge, pentru a-mi forma o 
parère personală." 

(Lidia Rădulescu) 

„Cronicile sînt adesea prea preţioase ca stil, alteori prea discursive şi lipsite de 
elemente care să trezească dorinţa de a vedea spectacolul. Prefer să-mi formez singură 
părerea şi, cel mult, s-o vérifie prin lectura cronicilor. Cred că dacă ar prezenta mai 
pe larg contribuţia actorilor în spécial, ar fi mai interesante." 

(Elena Ivan) 

„Consider cronicile ca foarte instructive, aducînd o lumină nouă şi o completare a 
cunoştinţelor mêle. Din fiecare cronică am avut ceva de învăţat." 

(Ioana Şerban) 

„,,Mi s-a întîmplat ca văzînd spectacolul dupa ce citisem comentariile pe mar-
ginea lui, să-mi dau mai bine seama de ideile prezentate de autor, de problemele şi 
caraqferele personajelor şi, astfel, să am o vedere corectată asupra piesei." 

(Doina Dwnbravà), 

Départe de a epuiza problemele. răspunsurile de mai sus pot fi, totuşi, conside-
rate ca o contribuée a publicului larg la ţrămîntările teatrului contemporan. Ele exprima 
un intercs vin, o participa)? pasionata la fenomenul frtistic actual. Desigur, ansamblul 
acestor răspunsuri nu poate conftitui decît o imagine aproximativû a ceea ce numim ,,pulsuV' 
spectalorului, totuşi oamenii de teatru pot fi i?ivita(i — chiar eu unele rezerve — să ţină 
seama de acest ecou al activităfii lor. 

Pe de alta parte, ancheta noastră răspunde, într-un fel destul de direct, la dezi-
deratul cltorva spectatori de a vedea în paginile noastre o rubrică rezervată ,.pareriloî 
publicului". De data aceasta, asemenea pareri au fost gêner os gazduite şi nădăjduim 
ca vom găsi şi pe viitor soluţii în acest sens. • 

în sfîrşit, ne-a plăcut faptul că, macar în cîteva privinfe, bpiniile publicului con
corda eu acelea pe care le profesam permanent în revista noastra. Avem, prin urmare. în 
spectatorii bucureşteni adevăraţi militanţi pentru progresul artei scenice contemporane. 
Ceea ce e cît se poate de îmbucurător ! 
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